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А	 Пакаці­гарошак	 з	 (раніца)	 да	 вечара	 па (сцежка-дарожка) 
на (самакат) катаецца.	А	 каб	 дапамагчы	 адной	ці	 другой	(ся-
стрыÍка) — (Моркаўка) або (КапустаÍка),	—	пра	 гэта	нават	
і	не	думаў�	

Аднойчы... (Паводле А� �утÓвіÍа)�

 ПаÁумаÆÓÂ
  ÜÇ  развіваÈісÜ  ÌаÁзÂі  ÁаÈÂÆ. ¼Çім моÃа быÓь ÌраÓÜÀ  ÇазÇі  
°ÜвіÓÂ  сіÏуаÓыÛ
  ÇаÈі  ©орÇа�Çа  і  §аÌусÏачÇа  звÜрÏаÛÓÓа  Áа  ПаÇаÓі�
ÀароÕÇа і� �
 ÌросÜÓь у ÜÀо ÁаÌамоÀі Ìа ÀасÌаÁарÓы� �
 ÌавучаÛÓь
 ÜÇ ÏрÚба 
сÏавіÓÓа Áа сваіÒ абавÜзÇа�. ­асÇаÃыÓÂ ÇазÇу ÌавоÁÈÂ аÁноÆ з сіÏуаÓыÆ. 
¼ÇіÜ формуÈы ма�ÈÂнчаÀа ÚÏыÇÂÏу вы буÁзÂ ÓÂ выÇарысÏо�ваÓь 

201. ¤аÌіÕыÓÂ сÈовазÈучÚнні  �  Ïры сÈуÌÇі  � аÁÌавÂÁнасÓі з Ïым
 з ÜÇім 
ÀуÇам чарÀуÛÓÓа зычныÜ � асновÂ на -г-, -к-, -х-�  <À>  ��  <зq>
  <Ç>  ��  <Ó>
  <Ò>  ��  <сq>.

Ляжаць	 у	(сумка),	 аб’явіць	 падзяку	(ткаÍыха),	 плыць	 на	
(крыга),	дом	пры	(дарога),	трымаць	у	(рука),	радзімка*	на	(шÍа-
ка),	быць	у	(скруха),	ісці	па	(сцяжынка),	радавацца	(вавёркал),	
на	каляровай	(дуга)	вясёлкі.

 ¤наÆÁзіÓÂ сÈова
 ÕÏо маÂ значÚннÂ  pафіÓыÆнаÜ высоÇаÜ аÓÚнÇа чы�Æ�
нÂбуÁзь рабоÏыq. ¼ÇіÜ ÜÕчÚ значÚнні маÂ ÀÚÏа сÈова  
ПаÁбÜрыÓÂ Áа ÜÀо аÁнаÇаран�выÜ сÈовы
 разбÜрыÓÂ  іÒ Ìа сасÏавÂ.

§ 33. Асаблівасці правапісу канчаткаў назоўнікаў  
2-га скланення (у родным і месным склонах  

адзіночнага ліку)

202. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏÚÇсÏ.  ВызначÓÂ  ÜÀо  асно�нуÛ ÁумÇу. ПаÁбÜрыÓÂ  Áа 
ÏÚÇсÏу заÀаÈоваÇ. 

Зіма	—	 пара́	 не	 толькі	 святкаванняў,	 але	
і	 холаду,	 і	 прастуды.	 Засцерагчыся	 ад	 грыпу	
дапамогуць	народныя	рэцэпты.	

Адным	 з	 самых	 галоўных	 сродкаў	 народ­
най	медыцыны	з’яўляецца	мёд,	які	лечыць	ад	
вялікай	колькасці	хвароб.	Але	самае	галоўнае,	
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што	натуральны	мёд	—	прыродны	імунастымулятар.	Маленькая	
лыжачка	мёду	нашча*	 і	яшчэ	адна,	разведзеная	ў	шклянцы	цё­
плай	 вады	 ці	 малака,	—	 на	 ноч	 перад	 сном.	Майце	 на	 ўвазе:	 у	
гарачай	вадзе	мёд	траціць	прыродныя	ўласцівасці�	Пры	прастуд­
ных	 захворваннях	 рэкамендуецца	 піць	 адвар	 ягад	 шыпшыны	
замест чаю.	

Ад	дрэннага	настрою	добра	спяваць	на	прыродзе	—	у	лесе	ці		
на	лузе.	Нашы	продкі	верылі:	калі	пасля	абеду прыкладна	адну	
гадзіну	 спяваць	 песні	 на	 ўвесь	 голас,	 то	 ўсе	 дрэнныя	 думкі		
і	кепскі	настрой	абавязкова	пройдуць	(Паводле �� Казаковай).

­азмÜрÇуÆÓÂ  Ìа  ÀруÌаÒ  выÁзÂÈÂныÜ  назо�ніÇі  �  заÈÂÃнасÓі  аÁ  значÚннÜ� 
�
 рÚчывы� �
 сÏан ÌрыроÁы Óі чаÈавÂÇа� �
 ÌрасÏоравыÜ ÌанÜÓÓі� �
 Òваробы� 
�
 ÁзÂÜнні. ¤аÌіÕыÓÂ  іÒ у формÂ роÁнаÀа сÇÈону
 выÁзÂÈіÓÂ ÇанчаÏÇі.
 ªа  асновÂ  звÂсÏаÇ  з  ÏÚÇсÏу  ÌаÁрыÒÏуÆÓÂ  вуснаÂ  выÇазваннÂ  на  ÏÚму 

�µÏо нам раіÓь нароÁнаÜ мÂÁыÓына �  і высÏуÌіÓÂ з  ім ÌÂраÁ ÇÈасам. 

Склонавыя	канчаткі	назоўнікаў	�­га	скланення	залежаць	
ад	 іх	 лексічнага	 значэння.	 Назоўнікі	 мужчынскага	 роду	 ў	
родным	склоне	могуць	мець	канчаткі	­Ê 	�ю
 або	 �а 	�я
.

Канчаткі	­Ê 	�ю
 маюць	назоўнікі,	якія	абазначаюць:

x� абстрактныя	паняцці:	інтÓлект Ê , поспех Ê , блакіт Ê ;

x� прасторавыя	і	часавыя	паняцці:	луг Ê , кра ю , век Ê , пера-
пынк Ê ;

x� рэчывы:	цукр Ê , кле ю , шоўк Ê  (а	л	е: хлеб а , аўс а );

x� сукупнасць	прадметаў	ці	асоб:	народ Ê , беразняк Ê , люд Ê ;	

x� дзеянні,	працэсы:	перапіс Ê ,	масаж Ê , нагрÓв Ê ;

x� пачуцці,	адчуванні:	сорам Ê , спако ю , жал ю ;

x� захворванні:	грып Ê , інÊаркт Ê , радыкуліт Ê ;

x� з’явы	прыроды,	стыхіі:	гром Ê , холад Ê , даждж Ê ;

x� падзеі	ў	грамадскім	жыцці:	Êестывал ю , кірмаш Ê , Êорум Ê .
Астатнія	назоўнікі	�­га	скланення	маюць	канчаткі	�а 	�я
:	

зуб а , рубл я , алÊавіт а �

Äа́ÏÎа
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203. ПрачыÏаÆÓÂ ÏабÈіÓу. ¤аÌомніÓÂ ÀруÌы назо�ніÇа�
 ÜÇіÜ �ÃываÛÓÓа 
� формÂ роÁнаÀа сÇÈону аÁзіночнаÀа ÈіÇу з ÇанчаÏÇамі  -а (-я). 

Лексіка-семантычныя групы 
назоўнікаў

Прыклады

Назоўнікі	ніякага	роду возер а , сял а , збожж а ,	 ...

Навуковыя	і	тэхнічныя	тэрміны дзейнік а , артыкл я , спектакл я ,	...

Назвы	жывых	істот вожык а , бусл а , лас я ,	 ...

Назвы	канкрэтных	прадметаў дом а , кран а , аўтамабіл я ,	 ...

Назвы	органаў,	частак	цела ілб а , зуб а , язык а ,	... (а	л	е:	твар Ê )

Назвы	адзінак	вымярэння,	
грашовых	адзінак

міліметр а , літр а , рубл я ,	...

Назвы	прамежкаў	часу дн я , веÍар а , год а ,	...	(а	л	е:	ранк Ê )

Назвы	месяцаў,	дзён	тыдня верасн я , аўторк а , лістапад а ,	...

Назвы	грамадскіх	арганізацый,	
ус	та	ноў

камітÓт а , савет а , клу б а , ...

Назвы	танцаў,	гульняў балет а , вальс а , Êутбол а ,	 ...

ПаÁрыÒÏуÆÓÂ ÌавÂÁамÈÂннÂ Ìра ÇанчаÏÇі назо�ніÇа� муÃчынсÇаÀа  і ні�
ÜÇаÀа роÁу � роÁным сÇÈонÂ аÁзіночнаÀа ÈіÇу. 

 204. ®а сÈо� сÇÈаÁзіÓÂ ÌрыÇазÇі
 ÌасÏаві�Õы назо�ніÇі � ÌаÏрÚбнаÆ фор�
мÂ. ¤аÌіÕыÓÂ сÇазы. ­асÏÈумачÓÂ ÌраваÌіс ÇанчаÏÇа�.

1.	 Аўчына,	 выраб,	 не	 варта.	 �.	 Лыжка,	 дзёгаць,	 псуе,	 мёд,	
бочка.	�.	Адзін,	 з’еш,	хоць,	 вол,	 адна,	хвала.	�.	�ез,	хлеб,	яда,	
да,	парог,	хада.	�.	�ожджф,	не	про	сяць,	як,	жнуць,	косяць,	ды.	

 ¤наÆÁзіÓÂ  ÌрыÇазÇу
  ÜÇаÜ маÂ  значÚннÂ  pсÌрава  нÂ  варÏа  ÌаÏрачаныÒ 
на ÜÂ сіÈ  і  сроÁÇа�q. °сÌомніÓÂ  і  расÇаÃыÓÂ Ìра выÌаÁаÇ
  ÇаÈі быÈо б 
ÁарÚчным уÃываннÂ ÀÚÏаÆ ÌрыÇазÇі.

У	 залежнасці	 ад	 значэння	 некаторыя	 назоўнікі	 могуць	
ужывацца	з	канчаткамі	�а 	�я
 і �Ê 	�ю
:		голле старога дуб а  — 
стол з дуб Ê ,	каля маладога ясен я  — мÓбля з ясен ю 	(назоўнікі	
набываюць	 значэнне	 рэчыўных);	 ішлі па сцежках сад а  — 
у кан цы сад Ê 	 (назоўнік	набывае	прасторавае	значэнне).

У залежнасці ад значэння некаторыя назоўнікі могуць
ужывацца з канчаткамі �а 	�я
 і �Ê 	�ю
:		голле старога дуб — 
стол з дуб , каля маладога ясен  — мÓбля з ясен (назоўнікі
набываюць значэнне

а

рэчыўных); ішлі па сцежках сад  — 
у канцы сад (назоўнік набывае прасторавае значэнне).

юяÊ
а

Ê
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205. ПрачыÏаÆÓÂ ÏабÈіÓу і расÇаÃыÓÂ аб ÌраваÌісÂ ÇанчаÏÇа� назо�ніÇа� 
��Àа  сÇÈанÂннÜ  � мÂсным сÇÈонÂ. ПрывÜÁзіÓÂ  сваÂ ÌрыÇÈаÁы
  ÌасÏаві�Õы 
назо�ніÇі з ÌаÌÜрÚÁнÜÀа ÌраÇÏыÇаваннÜ � форму мÂснаÀа сÇÈону.

М
ес

н
ы

 с
к

л
он

Назоўнікі з асновай на:

цвёрды 
зычны

зацвярдзелы 
зычны

мяккі  
зычны �г�
 �Á�
 �Ì�

�е
(на) мосц е 
(у) неб е  

�ы
(на) даждж ы 
(у) гушÍар ы 

��
(на) Êестывал �
(у) руÍа �

�е 
<г>	��	<з’>	
(на) бераз е 
<х>	��	<с’> 
на верс е 

Назоўнікі маюць канчаткі �Ê
 �ю:

калі	абазначаюць	асобу	чалаве­
ка:	(пры) сусед Ê , (пры) ураÍ Ê , 
(аб) вуÍн ю , (пры) Алег Ê ;
а	л	е:	назоўнікі	з	асновай	на	цвёр­
ды	 зычны	могуць	 ужывацца	 і	 з	
канчаткам	 �е:
(пры) суседз е  , (пры) брац е  

калі	 апошнія	 зычныя	 асновы	
�г�
 �Á�
 �Ì�	 не	 ча	ргуюцца	 з	 ­з�
  
�ц�
 �с�:	 (у) жах Ê , у сшытк Ê ;
(на) мітынг Ê , (аб) насарог Ê 

206. ®ÌіÕыÓÂ ÏÚÇсÏ
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары. �базначÓÂ Çан�
чаÏÇі  і  вызначÓÂ  сÇÈон  назо�ніÇа�  ��Àа  сÇÈанÂннÜ
  расÏÈумачÓÂ  ÌраваÌіс 
Çан чаÏÇа�.

Зверабой	—	tл..карства	ад	ста	хвароб|,	як	гавораць	у	народз..	.	
�эту	расліну	называюць	яшчэ	святая́ннік.	�н	з	род..	раслін	сямей­
ства	зверабойных.	�оўтыя	кветачкі	зверабо..	сабраны	ў	суквецц..	.		
¶го	 лісце	 можа	 стаць	 асновайл	 для	 добрага	 і	 карыснага	 ча..	 .	
Разламі	яго	тонкую	сц..блінку	—	і	на	злом..	выступіць	ч..рвона­
кр..вавы	сок.	Таму	зверабо..	прыпісваюць	і	магічныя	ўласцівасці	
(Паводле «� �урыновіÍа).

	ªазавіÓÂ сÈовы з арфаÀрамамі v ÀаÈоснымі � Çорані.
 ´аму звÂрабоÆ называÛÓь �ÈÜÇарсÏвам аÁ сÏа Òвароб�  ¼Ç вы ÁумаÂ�

ÓÂ
 чаму ÀÚÏа расÈіна аÏрымаÈа ÏаÇуÛ назву 

207. ВыÇанаÆÓÂ  інÏÚраÇÏы�наÂ  заÁаннÂ  Ìа  ÏÚмÂ  �§анчаÏÇі  назо�ніÇа� 
��Àа сÇÈанÂннÜ � мÂсным сÇÈонÂ�.
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